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رئیس سازمان هواشناسى، در خصوص احتمال وقوع سیلاب در ایام نوروز، گفت: «یک منشأ سیلاب ها بارش هاى زیاد است که 
امسال نیز شدت بارش ها زیاد است اما سیل آسا نیست.» این طور که «سحر تاجبخش» اعلام کرد شرایط جوى در ایا م عید خوب 

است و شاهد بارش  خواهیم بود.
تاجبخش ادامه داد: «براى روزهاى 11 و 12 فروردین ماه سامانه بارشى دیگرى وارد کشور خواهد شد و تناوب بارش را به همراه 
خواهد داشت. روز 13 فروردین که روز طبیعت است، در اغلب نقاط کشور بخصوص نوار شمالى، شمال شرق و نقاط مرکزى، بارانى 

خواهد بود.»

13 فروردین 
بارانى است

شروع صفحه آرايی
مدير مسئولسردبيرمعاون سر دبيردبير سرويسصفحه  آرا: ؟؟؟۳۰ / ۱۶

اتمام صفحه آرايی
۱۷ / ۰۰

شروع صفحه آرايی:  ؟؟ / ؟؟
اتمام صفحه آرايی:  ؟؟ / ؟؟

یـا  پناهگاه هـا  موقعیـت 
منطقـه  امـن  گریزگاه هـاى 
سـکونت خود (مثلا پـارك ها 
یـا سـوله هـا) را بـراى مواقع 

کنیـد. شناسـایى  بحرانـى 

محمد باقرزاده
روزنامه نگار

می گفتند گزينه اول «حســن روحانی» بــرای وزارت علوم، 
تحقيقــات و فنــاوری نبوده، امــا اين توضيح هيــچ گاه فعالان 
دانشجويی را قانع نکرد هرچند که اعتراض آنها هم نتيجه ای در 
 بر نداشت؛ «منصور غلامی» آبان ۹۶ توانست نمايندگان مردم در 
مجلس را قانع کند و از همدان عازم  ســاختمان وزارت در خيابان 
هرمزان تهران شود. او اگرچه ماه های پايانی ۹۶ زير ذره بين بود و 
همواره  حضوری در اخبار داشت اما ۹۷ را بی صدا و بی حاشيه پشت 
سرگذاشت و به نظر می آيد توانست  رضايت انتخاب کنندگانش 

يعنی ايجاد فضای آرام در محيط دانشگاهی را محقق کند.  
آغاز ســال تحصيلی ۹۶ بــا تجمــع  و تحصن های صنفی 
دانشــجويان همراه بود، اما اين فضــا در ماه های بعد  کنترل 
شد و در ســال ۹۷ به کمترين حد خود در چندسال گذشته 
رســيد. يکی از خبرســازترين اخبار  حوزه دانشــگاه اما به 
فصل اعلام نتايج کنکور برمی گشــت که باز هــم تعدادی از 
داوطلبان «ســتاره دار»  شــدند، اما وزارت علوم توانست اين 
فضا را مديريــت و زمينه را برای حضور تعــداد زيادی از اين 
 داوطلبان در کلاس های درس فراهم کند. آغاز رسمی ســال 
تحصيلی با حضور رئيس جمهوری در  دانشگاه تهران هم که 
معمولا تبديل به يک روز داغ برای دانشجويان با گرايش  های 
سياســی مختلف  می شد، امسال حاشــيه چندانی به همراه 
نداشــت. اين روند ادامه پيدا کرد و حتی «روز دانشجو» هم 
تغيير چندانی در  فضای سرد و غيرفعال دانشگاهی ايران ايجاد 
نکرد. «حسن روحانی» امسال ترجيح داد ۱۶ آذر را  در تهران 
نباشد و برای مراســم نمادين اين روز، به مهمترين دانشگاه 
استان محل تولدش يعنی سمنان  رفت و البته سخنانی درباره 
ضرورت آزادانديشی در دانشگاه ها داشت. از آذر تا به امروز هم 

دانشگاه های دولتی همين روند سکوت را حفظ  کردند هرچند 
که در اين چند ماه چندين تجمع صنفی در برخی دانشگاه ها 
برگزار شد که با حضور  مســئولان در بين دانشجويان و وعده  

اصلاح، ادامه پيدا نکردند.  
در سال رخوت دانشــگاه های دولتی، دانشگاه آزاد اسلامی 
اما پرخبر بود و در داغ ترين روزهای ســال  يعنی اواخر مرداد، 
«فرهاد رهبر» که آمده بود تا تحولی در دانشــگاه ايجاد کند، 
وسايلش را در دو  کيف جمع کرد و اتاق  مديريت اين دانشگاه 
را به «محمدمهدی طهرانچی» ســپرد. عمر رياســت رهبر 
 بر بزرگترين دانشــگاه خاورميانه حدود يک سال بود و برخی 
رسانه ها هم دليل اين تغيير را  نارضايتی «علی اکبر ولايتی» 
رئيس هيأت موســس و هيأت امنای اين دانشگاه از کارنامه او 
دانستند  هرچند که هيچ گاه ولايتی توضيح شفافی دراين باره 
ارايه نکرد. دوران رياســت رهبر البته منتقدان  فراوانی شد و 
گروهی او را به حذف اساتيد دگرانديش متهم می کردند، اما 
رهبر معتقد بود که تنها  قانون را اجرا می کند. پايان کار فرهاد 
رهبر و رسيدن رياست به طهرانچی روزهای پرحاشيه ای را در 
اين  دانشگاه ايجاد کرد، اما اين فضا کم کم جای خود را به ثبات 
در اين دانشــگاه داد تا اين که يک حادثه  تلخ از راه رسيد و در 
نخستين روزهای ز مستان ۹۷، واژگونی اتوبوس واحد علوم و 
تحقيقات تهران جان ۹  دانشجو و راننده اتوبوس را گرفت و ۲۷ 
دانشجوی ديگر را هم روانه بيمارستان کرد. دانشجويانی که 
 برای هر ترم چندين ميليون تومان شهريه پرداخت می کردند 
از اين حادثه به خشم آمدند و فضای  کوهستانی اين دانشگاه 

چندين روز تجمعات چندهزارنفری را به خود ديد. 
با همه اين اتفاقات، ۹۷ ســال رکود فضای دانشگاهی ايران 
بود هرچند به نظر می آيد  ســال پيش رو،  متفاوت خواهد بود 
و انتخابات مجلس شورای اسلامی بار ديگر تااندازه ای شور و 

هيجان را به  دانشگاه های ايران تزريق خواهد کرد.  

مهتاب جودکى
روزنامه نگار

محيط زيست يک سال در تنگنا را از سرگذراند؛ سالی که گوش ها به 
عبارت «محيط زيست» حساس شــد اما با وجود بحران های اقتصادی 
محيط زيست به حاشيه رانده شد؛ سالی پر از تصميماتی که گاه به ضرر 

محيط زيست بود و گاه به سودش.
مسأله بازداشت هشــت نفر از فعالان محيط زيست يکی از مهمترين 
موضوعات محيط زيســتی امســال بود. اين ماجرا البته از دی ماه سال 
پيش آغاز شد و گره خورد به سال ٩٧ و دست آخر به سرانجام نرسيد. با 
اين که از ابتدای جريان متهم شدن اين افراد وزارت اطلاعات آنها را از اتهام 
جاسوسی مبرا دانست اما بازداشت اين هشت نفر پس از گذشتن بيشتر 
از ٤٠٠ روز و برگزاری پنج جلسه گروهی و سه جلسه انفرادی دادگاه، باز 
هم به سرانجام نرسيد و درنهايت ادامه اين پرونده به سال ٩٨ موکول شد.

٩٧ با مرگ دو پلنــگ، تصادف يک گور ايرانی حامله و کشــتن يک 
سياه گوش در لواسانات از ســوی گردشگران در فروردين ماه شروع شد. 
اتفاقاتی شبيه اين باز هم برای حيات وحش افتاده تا آخر سال يکی از پر 
سروصداترين شــان هم مرگ گورها در جريان انتقال به پارک ملی کوير 

بود؛ تعطيلی چند باغ وحش متخلف تلخی اين اتفاقات را کمتر کرد.
درگيری ميــان محيط بانان و شــکارچيان و همين طور جنگلبانان و 
قاچاقچيان چوب هم مثل ساليان گذشته ادامه داشت و درنهايت شمار 
محيط بانان شــهيد در طول اين ١٢ ماه به ١٢٣ نفر رســيد و درنهايت 
راه حلی اجرا نشد جز تهيه جليقه ضد گلوله برای اين نيروها که البته باز 
هم حاشيه هايش کم نبود؛ اما امسال برای نخستين بار ۳۵ميليارد تومان 
اعتبار مستقل برای يگان گرفته شد تا در سال ۹۸ تمامی محيط بانان بيمه 
شوند. علاوه بر اين آتش سوزی هايی که امسال در جنگل ها رخ داد، اين بار 
تلخ تر از هميشه بود؛ چهار فعال محيط زيست کردستان در آتش سوزی 

جنگل های مريوان سوختند و جان باختند.
در طول ١٢ ماه گذشــته تصميماتی گرفته شــد که مخالفان بسيار 
داشــت؛ مثل صدور مجوز ســاخت شــهرک گردشــگری در منطقه 
حفاظت شده خاييز، واگذاری بخشــی از منطقه حفاظت شده لشگر در 
ملاير، اصرار بر انتقال آب بين حــوزه ای در نقاط مختلف از جمله از خزر 
به ســمنان که هنوز  سازمان محيط زيســت مجوزش را صادر نکرده و 
حمايت از توليد محصولات تراريخته اما در اين ميان يکی از مهمترين اين 
تصميمات واگذاری مرجعيت کنوانسيون تنوع زيستی از معاونت محيط 
زيست طبيعی به وزارت جهاد کشــاورزی در آبان ماه امسال بود؛ اتفاقی 

که از نگاه منتقدان نگاه انتفاعی بر محيط زيست را ترويج می دهد و راه را 
برای تراريخته هموار می کند و تبعات آن در سال های آينده تنوع زيستی 
کشور را به خطر خواهد انداخت. علاوه بر اين اعتراض بی سابقه کشاورزان 
اصفهان به شيوه توزيع منابع آبی که در آخرين روزهای سال ٩٧ سروصدا 
کرده بود، درنهايت با وجود مخالفت ها بــه تصويب انتقال آب کارون به 

اصفهان در دی ماه امسال انجاميد.
اين سال دشــوار اما چند اتفاق خوب هم داشت؛ دی ماه امسال ستاد 
احيا اعلام کرد که درياچه اروميه ديگر نمی خشــکد، ۵۰درصد وسعت 
درياچــه آب گرفت و برخی نقاط حاشــيه درياچه ۶ تا ۲۸ ســانتيمتر 
عميق تر شد، تراز درياچه از سال گذشته ۳۱ سانتيمتر افزايش داشت و 
وسعتش هم ۳۶۸ کيلومتر مربع بيشتر شد؛ درياچه بالاخره به وضعيت 
اثبات رســيد. هورالعظيم هم اگر چه در تابستان گذشته در آتش سوزی 
گســترده ای ســوخت اما ٨ دريچه های انتقــال آب رودخانه کرخه به 

هورالعظيم باز شد تا اين تالاب خشکيده هم لبی تر کند. 
امســال هوای خوب هم رکورد زد اما کار کارِ ناپايداری هوا بود، وگرنه 
قوانينی که قرار است جلوی آلاينده ها را بگيرد، هنوز به طور کلی رعايت 
نمی شــود. در روزهای آخر اســفند، اگر چه خبر آمد که رســيدگی به 
پرونده فعالان محيط زيست به سال آينده موکول شده اما دو خبر خوب 
شنيديم؛ يکی تشکيل کميته ملی ساماندهی محيط زيست عسلويه و 
ديگری توقف طرح گردشگری آشــوراده با طرح شکايت محيط زيست 
و دستور دادســرا که البته دومی در لحظات آخر نوشتن اين يادداشت، 

دوباره به جريان افتاد!

سالى تهى از حقوق زنان

الناز محمدى
روزنامه نگار

اگر رویاى زنان فعال در مجلس و دولت براى به تصویب رساندن حداقل یک لایحه به نفع 
زنان تعبیر مى شد، شاید مى شد گفت امسال زنان ایرانى سالى متفاوت تر و بهتر داشته اند؛ 

اما نشد که بشود. 
زنان و نمایندگانشــان در مجلس و دولت،  ســال 97 را هم بدون امید براى رسیدن به 
نتیجه اى مهم گذراندند؛ انتظار آنها که خشونت دیده اند یا فعال علیه خشونتند براى تصویب 
لایحه تامین امنیت زنان در قوه قضائیه به نتیجه نینجامید. لایحه اى که معاونت امور زنان و 
خانواده رئیس جمهورى، در ماه هاى آخر دولت محمود احمدى نژاد تدوینش کرد و بعد در 
دولت حسن روحانى، شهیندخت مولاوردى و همکارانش با تغییر آن و تلاش هاى زیاد سعى 
کردند براى به تصویب رسیدنش هیچ کم نگذارند. شهیندخت مولاوردى بعدها و در دولت 
جدید روحانى جایش را به معصومه ابتکار داد و بعد از دولت رفت، اما هنوز این لایحه رنگ 

تصویب را ندیده و با حذف 41 ماده از 92 ماده آن همچنان معطل است. 
خبر دیگرى کــه یــک روز در خبرگزارى ها و کانال هــاى خبرى، صدر اخبار شــد، 
تصویب نشدن طرح مقابله با کودك همسرى در کمیسیون قضائى مجلس بود؛ طرحى که 
اعضاى فراکسیون زنان مجلس برایش تلاش ها کرده و براى گرفتن تایید نظر مراجع قم، 
به این شهر ســفرها کرده بودند، اما دست آخر، با برابر شــدن رأى ها در روز بررسى آن در 
کمیسیون قضائى و حقوقى مجلس، با تعجب بسیار، این طرح از دستور کار خارج شد. از آن 
روز تا به حال بعضى نمایندگان مجلس بارها گفته اند که این طرح را دوباره در مجلس به راه 
خواهند انداخت و معصومه ابتکار، معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهورى هم از ارسال 
لایحه اصلاح ماده 1041 قانون مدنى براى ممنوعیت ازدواج زیر 13 سال به دولت خبر داده 
است؛ تلاش هایى که اگر قوه قضائیه بر آنها صحه گذارد، شاید بتوان گفت هرچه امسال از 
برداشتن قدم هایى براى حقوق زنان خالى بود،  سال آینده، سالى پربارتر خواهد بود؛ سالى که 
هیأت دولت یک لایحه دیگر را هم در دستور کار خواهد داشت: لایحه اصلاح قانون مدنى در 
زمینه طلاق که آن را هم معاونت امور زنان و خانواده رئیس جمهورى به دولت فرستاده است. 
هرچند امســال آن طرح ها و لوایحى که امید به نتیجه رسیدنشان بیشتر بود، به جایى 
نرسیدند، اما کمیسیون قضائى مجلس و باز هم با تلاش زنان نماینده، طرح تشدید مجازات 
اسیدپاشى را تصویب کردند و این شد آغاز امیدى براى قربانیان اسیدپاشى که 90 درصدشان 
زن هستند و نیازمند حمایت هاى قانونى و اجتماعى بیشتر. اتفاق خوب دیگر، تصویب لایحه 
«اصلاح قانون اعطاي تابعیت به فرزندان حاصل از ازدواج زنان ایرانی با مردان غیرایرانی» بود 
که بعد از مدت ها مسکوت ماندن در مجلس، یک بار دوفوریتش در طرح جداگانه اى تصویب 
و بعد از دستور کار خارج شد، اما همین بهمن گذشته، بالاخره در کمیسیون قضائى جزییات 

و کلیات این طرح تصویب شد و امیدهاى تازه اى را دراین باره زنده کرد. 
از حق نگذریم اما راه یافتن زنان به ورزشگاه آزادى، سه بار براى تماشاى از راه دور بازى هاى 
ایران در جام جهانى و یک بار در بازى فینال جام باشــگاه هاى آســیا براى دیدن مسابقه 
پرسپولیس و کاشیما، از اتفاق هاى خوب دلچسبى بود که بعد از چندین  سال فعالیت و نقد 
و نظر بالاخره اتفاق افتاد؛ هرچند نقدهاى فراوانى هم به آن وارد بود، اما خیلى ها نفس ورود 

زنان به ورزشگاه و شکستن این سد محکم را اتفاق خوبى دانستند. 
فعالان حقوق زنان هم امسال با وجود همه رخوت ها و درهم شکستگى ها، بیکار ننشستند 
و کارهایى کردند کارستان؛ نمونه اش فعالیت گروه دیده بان آزار که با طراحى پوسترهایى 
براى مقابله با آزار خیابانى زنان گل کاشــتند و آوازه فعالیتشــان به بسیارى از رسانه هاى 
خارجى هم رسید. کارزارهایى براى مبارزه با خشونت خانگى و دیگر فعالیت هاى فعالان 

حقوق زنان هم ادامه داشت و امید که در   سال جدید هم ادامه داشته باشد. 

تمام افت و خیزهاى نظام سلامت در سالى که گذشت

عبور از تنش ، در انتظار گشایش

زهرا جعفرزاده
روزنامه نگار

شايد بتوان گفت مهمترين اتفاقی که نظام سلامت در ســال ٩٧ از سر گذراند، ماجرای 
 استعفای حسن قاضی زاده هاشمی، وزير سابق بهداشت است؛ مردی که بيست و چهارم 
مرداد ســال ٩٢، با   ٢٦٠ رأی موافق وزير بهداشــت دولت يازدهم حســن روحانی شد و 
اواســط دی ماه، صندلی اش را تحويل داد و  رفت. خبر استعفايش از اوايل دی ماه، در صدر 
خبرگزاری ها و ســايت های خبری قرار گرفت و تقريبا هيچ کس  را شوکه نکرد، چرا که از 
مدت ها قبل او بارها نارضايتی اش را نسبت به شرايط بودجه نظام سلامت و پرداخت  نشدن 
معوقات کارمندان، اعلام کرده بود و در دور دوم رياست جمهوری حسن روحانی، زمزمه های 
استعفايش  هميشه وجود داشته است. درنهايت هم يک سال و چند ماه مانده به پايان دولت 
دوازدهم، دست از کار در  اين وزارتخانه کشيد. به فاصله کمی، سعيد نمکی که معاون امور 
علمی، فرهنگی و اجتماعی سازمان برنامه و  بودجه بود، به عنوان سرپرست اين وزارتخانه 
معرفی شد و سپس بر جايگاه بالاترين مقام وزارت بهداشت،  درمان و آموزش پزشکی تکيه 
زد. اين تغيير، شايد مهمترين اتفاق نظام سلامت از ابتدای دوره رياست  جمهوری حسن 
روحانی در دولت يازدهم و دولت دوازدهم تاکنون، به شــمار رود. فراز و نشيب های وزارت 
 بهداشت در سالی که گذشت، تنها محدود به استعفای حسن قاضی زاده هاشمی نمی شود، 
هجدهم ارديبهشت  که آمريکا به طور رسمی از برجام خارج شد، بار ديگر و پس از گذشت 
شش سال، زمزمه های تحريم دارو و  تجهيزات پزشکی شنيده شد؛ اتفاقی که در دولت دهم 
رخ داده بود و با روی کار آمدن دولت يازدهم، به  ســختی و با تقلای زياد، کاهش پيدا کرده 
بود، بار ديگر می رفت که رنگ تازه ای به خود گيرد. با اين که وزير  خارجه آمريکا تأکيد کرده 
بود که دارو مشمول تحريم ها نمی شــود، اما ســازمان غذا و دارو اين ادعا را رد کرد و  آن را 
دروغی بزرگ خواند و سخنگوی اين سازمان که حالا مدير روابط عمومی وزارت بهداشت 
است، تأکيد  کرد که مواد اوليه دارويی تحريم نمی شود، اين انتقال پول است که با مشکل 
مواجه می شود. بنابراين ديگر  فرقی نمی کند. همين طور هم شد، بی ربط يا مرتبط با تحريم ها 
و خروج آمريکا از برجام، بخشی از قفســه  داروخانه ها از داروهايی که هميشه به وفور پيدا 
می شد، خالی شد و قيمت بســياری از داروها بالا رفت، هر چند  که به گفته سازمان غذا و 
دارو، اين روند طبيعی است و قيمت داروها مثل هر سال ١٠ تا ١٥ درصد افزايش  پيدا کرده، 
اما داروخانه داران، تمام اين اتفاقات را مرتبط با تغيير و تحولات سياســی می دانند. با همه 
اينها اما  نگاه سعيد نمکی، وزير جديد بهداشت برای سال آينده، خوشبينانه است. او می گويد 
که سال ٩٨ سالی بدون  دغدغه دارويی است:   «نگرانی از بابت تهيه دارو و تجهيزات پزشکی 
نداريم و برای تحريم های ظالمانه سال ٩٨،  تمهيدات کافی انديشيده شده است.» اين تنها 
آينده نگری وزير تازه تنفس وزارت بهداشت برای سال آينده  نيست، او در آخرين نشست 
خبری اش در سال ٩٧، بهداشت روان جامعه را پريشان توصيف کرد و گفت که  جامعه ما، 
يکی از افسرده ترين جوامع جهان اســت، همين هم شده تا در سال آينده،  بر روی موضوع 

سلامت  روان توجه بيشتری شود. 

آموزش وپرورش در یک قاب

لیلا مهداد
روزنامه نگار

محمد بطحایى در قامت چهاردهمین وزیر آموز ش وپرورش سکاندارى کشتى تعلیم و تربیت 
را  به عهده گرفت؛ کشــتى اى که در ماه هایى که پشت سر گذاشت با امواج سهمگینى مانند 
مشکلات اعتبارى، موج  بازنشستگى   نیروى انسانى   و مشکلات آموزشى و تربیتى در مدارس یا 
ماجراى عجیب سند 2030 روبه رو شد.  سال 96 دیگر نفس هاى آخر را مى کشید و به  روزهاى 
پایانى اش نزدیک مى شد که دوباره بحث مطالبات و پرداختى ها رونق گرفت و آموز ش وپرورش 
هم به  نوبه خود از پرداخت بخش عمده اى از مطالبات حق التدریســى ها گفت و تصمیم بر 
این شد  سال 97 تحول  محتواى آموزشى وپرورشى در دستور کار قرار گیرد. آموزش وپرورش 
تنش ها و فعالیت هایش را در سال جدید با  بلاتکلیفى مدارس سمپاد آغاز کرد و نتیجه چیزى 
نشد جز کناره گیرى این وزارتخانه از تصمیمش براى حذف  آزمون! داستان تنبیه دانش آموزان 
هم بخشــى از تنش هاى آموزش وپرورش در سالى که گذشــت بود؛ تنبیه هاى  مختلف از 
تراشــیدن موى ســر تا تنبیه فیزیکى در مدارس شــهرهاى گوناگون که نتایجى همچون 
توبیخ، برکنارى  و برخورد قاطع قضائى با معلمان و مدیران متخلف در پى داشت. البته قصه 
آموزش وپرورش همیشــه به این  تلخى نبود و در میان این تلخى ها، خبرهاى خوشى هم از 
این وزارتخانه به گوش رسید و معاون پشتیبانى وزیر  آموزش  وپرورش از تحقق سه وعده این 
وزارتخانه  در آستانه بازگشــایى مدارس شامل بازگشت امتیاز سختى کار  به احکام حقوقى، 
حل مشکل سنوات حق التدریس در بازنشستگى و تســویه پاداش پایان خدمت فرهنگیان 
 بازنشسته سال 96 خبر داد. اگرچه مى توان راه اندازى و افتتاح باشگاه پیشکسوتان تعلیم وتربیت 
در تهران را  هم در زمره خبرهاى خوش این وزارتخانه قرار داد، البته همه اینها درحالى بود که 
دوهفته اى به آغاز  سالى تحصیلى مانده بود که وزیر آموزش وپرورش در آستانه استیضاح قرار 
گرفت؛ برهه اى که وزیر اقتصاد و کار  به تازگى از مجلــس کارت قرمز گرفته بودند. ماجراى 
مشق شب هم در برهه اى حسابى پیچ  دار شد و ماجرا به  سادگى که گمان مى رفت، نبود و تا 
جایى پیش رفت که «هشتگ» مشق شب داغ شد اگرچه رضوان  حکیم زاده، معاون آموزش 
ابتدایى وزارت آموزش وپرورش در گفت وگویى با «ایسنا» با اشاره به طرح تکالیف  مهارت محور 
در راستاى پرورش خلاقیت محور توضیح داده بود: «در این مورد برداشت اشتباه شده است. 
ما  چیزى به اسم حذف تکالیف نداریم بلکه جایگزین شدن مهارت هاى تکالیف محور به جاى 
مشق شب را داریم.»  بودجه پیشــنهادى دولت هم در زمان خود بحث هاى پیرامونى اش را 
داغ کرد. بودجه اى که از اعتبارى معادل   35هزار و 984میلیــارد و 704میلیون و 700هزار 
تومان روایت مى کرد درحالى که بودجه سال گذشــته رقم   1396، 31 هزار و 681 میلیارد و 
562 میلیون تومان را نشــان مى داد، البته وزیر آموزش وپرورش ســال تحصیلى   97-98  را 
یکى از پرچالش ترین سال ها در حوزه نیروى انسانى عنوان کرده بود و در استدلال صحبتش 
از ورود   30هزار دانش آموز جدید الورود و بازنشسته شدن 50 هزار کارمند گفت. اتفاقاتى که از 
کسرى 80هزارنفرى  روایت داشتند اگرچه این کسرى نیروى انسانى هم منجر به رسمى شدن 
حق التدریسى ها نشد و وزیر  آموزش وپرورش در پاسخ به بى نتیجه ماندن وضع رسمى شدن 
حق التدریسى ها گفته بود: «نمى دانم چه  کسى قول رسمى شدن به معلمان حق التدریس 
داده! من این قول را هیچ وقت ندادم و نمى دانم این قول را  چه فردى به آنها داده اســت، ولى 
حق التدریسى ها بخشى از همکاران ما در آموزش وپرورش هستند.» البته وزیر در  صحبت از 
سند تحول هم بر این باور بود که «در سند تحول 13 راهکار وجود دارد که هیچ برنامه اى از آن 
 پیاده سازى نشده و اگر راهکار هاى کار نشده را به سایر راهکار ها اضافه کنیم، پیشرفت سند 
تحول به کمتر از   30درصد مى رسد.» اگرچه وزیر آموزش و پرورش در روزهاى نزدیک به سال 
نو از تکمیل حلقه هاى برنامه ریزى  در ســند تحول یعنى تصویب زیرنظام ها و اهداف برنامه، 
ریل گذارى براى سند تحول خبر مى دهد:   «از سال 98  یک جهش جدى براى استقرار متوازن 
سند تحول در زیرنظام هاى شش گانه برداشته مى شود. ادبیات سند  تحول را باید دایما ترویج 
کنیم و همه در آموزش وپرورش با ادبیات سند تحول آشنا شوند. خلاف آن چه تا به  حال انجام 

شد، باید نگاه عملیاتى به سند تحول داشته باشیم.»    

شهروند| حسن قاضى زاده هاشمى، وزیر بهداشــت کابینه روحانى، اســتعفا کرد، اتوبوس دانشگاه آزاد واحد 
علوم و تحقیقات واژگون شد و جان 9 دانشجو را گرفت، بازداشت فعالان محیط زیستى ادامه پیدا کرد، تنبیه بدنى 
دانش آموزان در مدارس همچنان شنیده شــد، طرح کودك همسرى در کمیسیون قضائى مجلس شوراى اسلامى 
رأى نیاورد و 41 ماده لایحه تامین امنیت زنان در قوه قضائیه حذف شد. اینها مهمترین اخبار چالش برانگیز حوزه هاى 
اجتماعى در سال 97 بود، سالى که خبرهاى امیدوارکننده هم در خود داشت؛ مثل اعلام ستاد احیاى دریاچه ارومیه، 
درباره اینکه این دریاچه دیگر خشک نمى شــود و  تصویب طرح تشدید مجازات اسیدپاشى در کمیسیون قضائى 
مجلس شوراى اسلامى. روزهاى آخر اسفند اســت و دفتر خط خطى 97، در حال بسته شدن و هنوز کسى نمى داند 
سال آینده، چه اتفاقاتى در انتظار وزارتخانه هاى بهداشت و آموزش وپرورش و علوم یا سازمان هاى محیط زیست و 
میراث فرهنگى و... است. کدامیک از مسئولان استعفا مى دهند، چه کسانى منصوب مى شوند، کدام لایحه ها به نفع 
چه گروه هایى رأى مى آورند و مجلس شوراى اسلامى چه کارنامه اى از خود به جا مى گذارد. در این گزارش به بخشى 

از اتفاقات در بخش هاى اجتماعى کشور در سالى که گذشت و وعده هایى که براى آینده داده شده، اشاره شده ا ست. 

اتفاقات سال 97
در پنج حوزه به قلم خبرنگاران اجتماعى «شهروند»

سال 
رویدادها

دانشگاه در سالى که گذشت

مرورى بر اتفاقاتى که در یک سال گذشته در حوزه محیط زیست روى داد
12 ماه دشوار براى محیط زیست


